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[Formanden] 

Forslag til lov om ændring af  lov om offentlig 
sygesikring. (Omlægning af  medicintilskud til 
visse lægemidler). 

(Lovforslag nr. L 115). 

Justitsministeren (Engell) har meddelt mig, 
at han ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af  dyreværnsloven. 
(Lovforslag nr. L 120). 

Boligministeren (Svend Erik Hovmand) har 
meddelt mig, at han ønsker skriftligt at frem- 
sætte: 

Forslag til lov om ændring af  lov om boligbyg- 
geri. (Kvoter for 1993). 

(Lovforslag nr. L 146). 

Forslag til lov om ændring af  lov om privat 
byfornyelse, lov om leje og lov om midlertidig 
regulering af  boligforholdene. (Huslejetilskud). 

(Lovforslag nr. L 147). 

Skriftlig fremsættelse af forslag: 

Sundhedsministeren (Ester Larsen): 
Jeg tillader mig herved for Folketinget at 

fremsætte: 

Forslag til lov om Serum Instituttet A/S. 
(Lovforslag nr. L 114). 
Lovforslaget omdanner Statens Seruminsti- 

tut til et aktieselskab Serum Instituttet A/S. 
Omdannelsen sker som led i aftalen af 26. no- 
vember 1992 om finansloven for 1993 m.v. 

Selskabet overtager Seruminstituttets værdi- 
er med de rettigheder og forpligtelser, som på- 
hviler statsvirksomheden Seruminstituttet ved 
stiftelsen. Omdannelsen sker som led i den 
fortsatte modernisering og markedsorientering 
af den offentlige sektor. 

Aktiekapitalen fastsættes til 150 mio. kr., 
som i første omgang fuldt ud ejes af staten. I 
forbindelse med stiftelsen indbetaler aktiesel- 
skabet desuden et kontant beløb på 15 mio. kr. 
til staten. Sélskabet fremskaffer beløbet ved 
optagelse af lån. 

Det er hensigten at søge indtil 25 pet. af ak- 
tiekapitalen afhændet inden udgangen af 1995. 
Aktiesalg til en eller flere samarbejdspartnere 
er en nærliggende mulighed. Salg af aktier vil 
ske efter forudgående godkendelse fra Folke- 
tingets Finansudvalg. 

Statens Seruminstitut er center for forebyg- 
gelse og bekæmpelse af smitsomme sygdomme 
og medfødte lidelser. Instituttets virksomhed 
omfatter en forretningsmæssig del, der finansi- 
eres på markedsmæssige vilkår, og en ikkefor- 
retningsmæssig del, der finansieres via statstil- 
skud. 

Instituttets afsætning er siden instituttets 
omdannelse til statsvirksomhed ved akt 155 af 
19. april 1989 vokset med ca. 60 pet. I samme 
periode er instituttets eksport tredoblet. 

Instituttet skønnes også at have betydelige 
vækstmuligheder i de kommende år, navnlig 
ved eksport. Den sædvanlige statsvirksom- 
hedsmodel udgør imidlertid en barriere for 
fortsat udvikling af instituttets forretningspo- 
tentiale. Det er samtidig regeringens opfattel- 
se, at virksomhedsdrift på forretningsmæssige 
vilkår principielt bør foregå i private virksom- 
heder. 

En optimal udnyttelse af potentialet skøn- 
nes at kunne ske ved instituttets omdannelse til 
aktieselskab. 

Instituttets prissatte ydelser til sygehuskom- 
munerne m.v. vil kunne blive berørt af EF's 
udbudsregler efter omdannelsen til aktiesel- 
skab. Omdannelsen skønnes dog ikke at få væ- 
sentlige konsekvenser for ydelserne til syge- 
huskommunerne. 

For instituttets statsfinansierede ydelser in- 
den for forskning, rådgivning og reference m.v. 
vil regeringen undersøge mulighederne for, at 
Sundhedsministeriet i en overgangsperiode på 
4-5 år kan indgå aftale med Serum Instituttet 
A/S. Det er hensigten at udbyde ydelserne ef- 
ter udløbet af denne periode, hvor selskabet 
må konkurrere med andre leverandører. I det 
omfang det følger af EF-regler, kan det dog 
blive nødvendigt at udbyde ydelserne allerede 
i forbindelse med selskabets stiftelse. 

Sundhedsministeriet påtænker i forbindelse 
med instituttets omdannelse til aktieselskab at 
nedsætte et eksternt forskningsråd, som kan 
rådgive ministeriet om udbud og indgåelse af 
forskningskontrakter og vurdere forskningens 
kvalitet. 

Hensynet til Statens Seruminstituts nuvære- 
ne personale udgør et vigtigt spørgsmål i for- 
bindelse med instituttets omdannelse til aktie- 
selskab. Der er med lovforslaget lagt op til, at 
det eksisterende personales rettigheder ikke 
forringes, og at personalet får mulighed for at 
fortsætte i det nystiftede selskab. 
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[Sundhedsministeren] 
Ved instituttets omdannelse til et aktiesel- 

skab bortfalder statens udgifter til instituttets 
anlægsvirksomhed på ca. 35 mio. kr. årligt. De 
økonomiske og administrative konsekvenser 
for amtskommunerne skønnes at være ubety- 
delige. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget og 
bemærkningerne hertil, skal jeg på regeringens 
vegne anbefale forslaget til Folketingets velvil- 
lige og hurtige behandling. 

Sundhedsministeren (Ester Larsen): 
Jeg tillader mig herved for Folketinget at 

fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af  lov om offentlig 

sygesikring. (Omlægning af  medicintilskud til 
visse lægemidler). 

(Lovforslag nr. L 115). 

Formålet med forslaget er at begrænse de of- 
fentlige udgifter til lægemidler. Lovændringen 
er aftalt som et led i forliget om finansloven for 
1993. 

Ved forslaget indføres en overgrænse for 
den pris, af hvilken sygesikringens tilskud til et 
lægemiddel beregnes. Denne overgrænse fast- 
sættes ud fra prisen på det billigste synonyme 
lægemiddel med samme behandlingsmæssige 
effekt. 

I ganske få tilfælde kan behandlingsmæssi- 
ge forhold bevirke, at patienten bør fortsætte 
med et dyrere synonympræparat. For at tilgo- 
dese hensynet til disse patienter foreslås det, at 
Sundhedsstyrelsen efter ansøgning fra patien- 
tens læge kan bestemme, at et konkret læge- 
middel til den pågældende patient ikke skal 
være omfattet af det faste kronetilskud; Sund- 
hedsstyrelsens afgørelse skal foreligge senest 
14 dage efter ansøgningens modtagelse i Sund- 
hedsstyrelsen. 

Ordningen vil fremme priskonkurrencen og 
motivere lægerne til at ordinere det billigste 
synonyme lægemiddel. Ordningen forventes 
derfor ikke at medføre merudgifter af væsent- 
lig betydning for den enkelte forbruger. I en 
del tilfælde vil patientens egenudgift falde. 

Forslaget medfører en besparelse for den of- 
fentlige sygesikring på ca. 65 mio. kr. Denne 
besparelse hjemtages over bloktilskuddene. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget og 
de ledsagende bemærkninger, skal jeg anbefa- 
le lovforslaget til Tingets velvillige behandling. 

Justitsministeren (Engell): 
Jeg tillader mig herved for det høje Ting at 

fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af  dyreværnsloven. 
(Lovforslag nr. L 120). 

Lovforslaget tilsigter dels at skabe den nød- 
vendige 10vhjemmeI til at foretage kontrol i det 
omfang, det er eller bliver fastsat i De Europæ- 
iske Fællesskabers direktiver om forsvarlig be- 
handling af dyr og om beskyttelse af dyrs vel- 
færd, dels at gøre det muligt fremover admini- 
strativt at gennemføre direktiver fra De Euro- 
pæiske Fællesskaber om forsvarlig behandling 
af dyr og om beskyttelse af dyrs velfærd. 

Idet jeg herudover henviser til lovforslaget 
og dets bemærkninger, skal jeg anbefale det til 
Tingets velvillige behandling. 

Boligministeren (Svend Erik Hovmand): 
Jeg tillader mig herved for Folketinget at 

fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af  lov om boligbyg- 
geri. (Kvoter for 1993). 

(Lovforslag nr. L 146). 

Lovforslaget indeholder i overensstemmelse 
med finanslovaftalen for 1993 bevillingskvoter 
for det støttede byggeri for 1993. 

Der foreslås en samlet kvote for det støttede 
byggeri i 1993 på i alt 9.500 boliger fordelt på 
4.000 almennyttige boliger, 3.000 private an- 
delsboliger og 2.500 ungdomsboliger. Kvoter- 
ne samt fordelingen er således fastholdt uæn- 
dret i forhold til 1992. 

Med lovforslaget indføres endvidere -  sva- 
rende til, hvad der gælder for det almennyttige 
byggeri -  faste bestemmelser om overførsel af 
ubrugt bevillingskvote til private andelsboliger 
og til ungdomsboliger til et efterfølgende fi- 
nansår. 

Endelig foreslås, at størrelsen af det gebyr, 
der opkræves af støttemodtageren til dækning 
af statens udgifter fastsættes direkte i lov om 
boligbyggeri. Det foreslås, at gebyret opkræves 
for alt byggeri med støtte efter boligbyggerilo- 
ven, dvs. både almennyttigt boligbyggeri, pri- 
vate andelsboliger og ungdomsboliger. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget og 
de bemærkninger, der ledsager det, skal jeg an- 
befale forslaget t i l  Tingets velvillige behand- 
ling. 


